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 المستخلص

تهدف هذه الدراسة الى التعرف على تأثير مكونات الرقابة الداخلية على كفاءة 

برنامج المراجعة، وذلك من خلال استطلاع آراء المراجعين في مكاتب المراجعة 

ولتحقيق هدف الدراسة تم إعداد استبانة . المهنية المرخص لها بمزاولة المهنة

لة المهنة في جدة والبالغ ووزعت على مكاتب المراجعة المرخص لها بمزاو

مكتب مراجعة واعتمدت الدراسة على المنهج الاستقرائي والوصفي ( 44)عددها 

وتوصلت الدراسة . التحليلي للإجابة على فرضيات الدراسة و الوصول الى النتائج

الى أن هناك التزاماً بدرجة كبيرة من جانب المنشآت بمتطلبات البيئة الرقابية 

لمخاطر والإلتزام بالإجراءات الرقابية والذي يؤثر حتماً على وإدارة وتقييم ا

قرارات المراجع عن تحديد نوعية وتوقيت ومدى إجراءات المراجعة، كما أظهرت 

الدراسة أن أبرز العناصر التي تبين وجود درجة كبيرة جداً من الالتزام بتوفير 

سبة يتسم بالوضوح نظام للمعلومات والاتصال هو وجود هيكل تنظيمي لقسم المحا

والبساطة، وأظهرت آراء العينة المتعلقة بمدى الالتزام بمراقبة الأنشطة الرقابية 

أن من أهم العناصر التي تبين وجود درجة كبيرة جدا من الالتزام بمراقبة الأنشطة 

الرقابية تمثلت في وجود سياسات وإجراءات واضحة في المنشأة لاتخاذ 

وقد أوصت الدراسة بضرورة إخضاع نظام . ناسبةالإجراءات التصحيحية الم
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Abstract 

 This study aims to identify the effectivenss of the internal control components on the 

audit program, through the solicitation of the opinions of professional auditors in the 

audit offices licensed to practice the profession. To achieve the objective of the study, 

a questionnaire was prepared and distributed on the (44) audit firms licensed to 

practice the profession in Jeddah. The study relied on inductive and descriptive 

approach to answer the hypotheses of the study and obtain the results .The study 

found that there is a considerable commitment to the requirements of the control 

environment, risk assessment and control procedures which inevitably affects the 

decisions of auditor when determining the type, timing and extent of audit procedures. 

The study also, showed that the most prominent elements that demonstrate a very 

high degree of commitment to provide an information and communication system is 

the existence of organizational structure of the Accounting Department which is 

characterized by clarity and simplicity. The opinions of the sample related to the 

commitment to monitor the activities demonstrated that the most important elements 

is the existence of policies and procedures which are clear to take appropriate 

corrective actions .The study recommended the need to subdue the internal control. 

internal audit system, and the department of risk managment to inspection by the 

management, of the entity. 


